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Zprávy obce Žabčice 1/2019 . březen 2019 . 66

Vážení spoluobčané,  

zima se chýlí ke svému konci. Byla tentokrát docela mírná a přesto, že české i za-
hraniční hory zasypal sníh, nám se tyto kalamity naštěstí vyhnuly. Děti i dospělí 
si opět mohli zabruslit na ledové ploše s umělým chlazením. Rybníky v zimě 
vlastně ani nezamrzly, a tak ledová plocha dobře posloužila, i když jsme z důvo-
du teplého počasí museli sezónu bruslení ukončit dříve. 26. ledna zemřel dlou-
holetý pracovník obce Ladislav Doupovec, který se o ledovou plochu dlouhá 
léta obětavě staral. 
 Obec uspořádala již 19. ročník Rozsvícení vánočního stromu spojený se 
sbírkou pro Dětskou nemocnici Brno. Tentokrát občané přispěli 18.810,- Kč 
a obec částkou 15.000,- Kč. Celkem jsme tedy na účet nemocnice odeslali část-
ku 33.810,- Kč, která bude sloužit k nákupu rehabilitačního cvičebního stolu 
pro cvičení Vojtovou metodou. Za dobu trvání sbírky jsme Dětskou nemocnici 
podpořili úctyhodnou částkou 532.805,- Kč. Na této tradiční akci vystoupily 
opět děti ze základní a mateřské školy a mužácký sbor Šatavan.
 Také další akce, které obec pořádala nebo spolupořádala v zimním období, 
jako je Obecní zabíjačka, Novoroční ohňostroj, Dětský maškarní ples a Posezení 
u cimbálu, se podle mého názoru vydařily.

Slovo starosty
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 Během zimy jsme intenzivně pracovali na stavbě multifunkční budovy. Pře-
stavba bývalého zchátralého objektu JZD je dokončena. V těchto dnech probíhá 
kolaudace a vyrábí se nábytek, především regály do knihovny a archivu a vyba-
vení celého podkroví, ve kterém bude umístěna klubovna pro zahrádkáře. Tato 
plně vybavená klubovna může sloužit i dalším spolkům, pokud o to projeví zá-
jem. Předpokládáme, že po dokončení stavby uspořádáme den otevřených dve-
ří, aby si všichni občané obce mohli budovu prohlédnout.
 Rada obce se rozhodla upravit prostranství předzahrádky ****Hotelu Žabči-
ce. Bude rozšířena dlážděná plocha a odstraněny obrubníky, které byly v ploše 
umístěny v době, kdy se o ní prapůvodně uvažovalo jako o parkovišti. Celé pro-
stranství bude zastřešeno pergolou, aby hosté byli lépe chráněni jak před deš-
těm, tak před sluncem. V letošním roce jsme také museli přistoupit k opravě 
obkladů na koupališti.
 Dlouhou dobu přemýšlíme o tom, co s budovou zdravotního střediska, pošty 
a dalších přilehlých prostor. Stávající zdravotní středisko a pošta jsou ve velmi 
špatném stavu. Budova, ve které se dnes zdravotní středisko nachází, byla po-
stavena v roce 1961 jako jesle a budova pošty je z roku 1959, obě jsou vlhké a za 
60 let své existence podstatě odbydlené. Protože obě tato zařízení nelze na rok 
nebo na dva zavřít a rekonstruovat, bylo poměrně složité situaci řešit. Přerušení 
chodu ordinací lékařů a pošty je nepřijatelné. Nakonec jsme se rozhodli postavit 
za stávajícími objekty novou budovu, do níž budou ordinace lékařů a pošta pře-
stěhovány a následně zbouráme přední část. Zároveň proběhne výstavba nové 
části, do které budou 
umístěny další služ-
by. Rada obce tuto 
variantu projednala, 
odsouhlasila a ne-
chala vypracovat stu-
dii. První část máte 
možnost si prohléd-
nout. Zastupitelstvo 
tento záměr odsou-
hlasilo, a proto jsme 
nechali vypracovat 

Slovo starosty - pokračování
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 Město Židlochovice nás požádalo, tak jako všechny okolní obce, o spolupráci 
při rekonstrukci Základní školy Židlochovice, kterou navštěvují naše děti. Jedná 
se o rekonstrukci školní jídelny a výstavby pavilonu přírodních věd. Celkové 
náklady se budou pohybovat kolem 100.000.000,- Kč. Dle představitelů Města 
Židlochovice stávající technický stav školní jídelny přestává vyhovovat součas-
ným nárokům na provozování. Hlavním důvodem je její nedostatečná kapacita. 
Dle demografického vývoje v regionu je zřejmé, že stávající kapacita školní jídel-
ny - 900 strávníků, může být již v následujícím školním roce 2019/2020 nedo-
statečná. Stávající prostory školní jídelny již současným potřebám moderního 
stravování nevyhovují a je v plánu její modernizace. Pro rekonstrukci školní 
jídelny s navýšenou kapacitou bude z důvodu úspory nákladů využito stávající-
ho nosného skeletu. Dojde rovněž k propojení s objektem bývalé kotelny a jeho 
využití. Na ploše původního půdorysu jídelny vznikne velkokapacitní jídelní 
sál s kapacitou přibližně 380 míst, který bude při 3-4 násobné obrátce schopen 
s rezervou obsloužit předpokládaný finální počet 1 400 stravujících se žáků. Při-
pojením pavilonu kotelny dojde k rozšíření prostoru potřebného k vybudování 
velkokapacitní kuchyně se skladovacím zázemím a zázemím pro zaměstnance 
jídelny. Základní škola Židlochovice je úplnou školou s 1. - 9. ročníkem a pů-
sobí ve 2 budovách – na ulici Komenského 182 a Tyršova 611. Škola je spádová 
a navštěvují ji žáci ze Židlochovic a dalších 14 obcí regionu (Blučina, Bratčice, 
Hrušovany u Brna, Ledce, Medlov, Nosislav, Přísnotice, Rajhrad, Rajhradice, 
Sobotovice, Syrovice, Unkovice, Vojkovice, Žabčice). V letošním školním roce 
2018/2019 navštěvuje základní školu celkem 801 žáků 1. a 2. stupně ve 31 kme-
nových třídách. Stávající kapacita školy je 845 žáků. Předpokládaný počet žáků, 
kteří budou v následujících letech navštěvovat základní školu v Židlochovicích, 
je odhadován ze statistiky narozených dětí v daném období a dané lokalitě, dále 
pak na základě výkonových výkazů, které školy odevzdávají na MŠMT. Důvo-
dem nárůstu počtu žáků v posledních letech jsou silné ročníky, které přicházejí 
z okolních obcí do škol s pouze 1. stupněm z přeplněných mateřských škol. Na 
2. stupeň školy přechází žáci z 1. stupně z okolních spádových a z části i nespá-
dových obcí, kde se rovněž počty žáků 1. stupně zvyšují.
 Kapacita školy uvedená ve školském rejstříku neodpovídá reálným možnos-
tem naplnění školy. V 90. letech byly kapacity škol stanoveny výpočtem počet 
tříd x 30 žáků, bez ohledu na potřebu odborných pracoven a dělení tříd na ně-
které předměty. Základní škola má již nyní problém s počtem kmenových tříd, 
obsazeny jsou všechny kmenové třídy i odborné pracovny, problém nastává 
také s dělením tříd na výuku jazyků a některých dalších předmětů (matematika, 

projektovou dokumentaci. 
Do podzimu bychom měli 
rádi v ruce stavební povole-
ní a zahájili stavbu. 

 Setkal jsem se s ředitelem České pošty Mgr. Tomášem Křepelou. Informoval 
mne o tom, že do roku 2025 by pošta měla fungovat jako pobočka České poš-
ty a následně přejít pod Pošta partner. To znamená, že by ji provozovala obec. 
Pokud se tak stane, dovedu si představit jakési centrum služeb spolu s bankov-
ními službami, pojišťovnictvím a podobně. Prostor bude i pro další služby. Naše 
představa je zahájit stavbu ještě v roce 2019 a první etapu dokončit v roce 2020, 
druhou etapu dokončit do roku 2022. V centru obce vznikne nové centrum ob-
čanské vybavenosti.
 Celý minulý rok jsme se pokoušeli formou výběrového řízení zajistit druhý 
požární automobil pro naše dobrovolné hasiče. Žádná firma, která se přestav-
bou automobilů zabývá, se do výběrových řízení nepřihlásila. Snad budeme mít 
v letošním roce, kdy budeme v naší snaze pokračovat, více štěstí.
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Obecní zabijačka

 V loňském roce jsme v naší obci přivítali několik divadelních společností se 
známými herci a také v letošním roce máme naplánováno několik divadelních 
představení. 
20. 3. 2019 „Žena, která uvařila svého manžela“ Hráli: Nela Boudová, Ilona 
Svobodová, Otmar Brancuzský. 
24. 4. 2019 „Vysoká hra“ Hrají: Pavel Trávníček, Yveta Blanarovičová, Pavel Dy-
trt, Pavel Skřípal, Hana Tunová. 
15. 5. 2019 „Hodina duchů“ Hrají: Eva Decastelo, Bořek Slezáček, Lucie Linharto-
vá, Pavlína Mourková, Petr Semerád, Jindra Kriegel, Matěj Kriegel, Radomil Švec. 
9. 10. 2019 „Kouzelná vyhlídka“ Hrají: Barbora Munzarová, Daniela Šinkorová, 
Radim Novák, Martin Trnavský.
13. 11. 2019 „Fantastická žena“ Hrají: Patricie Solaříková, Diana Šoltýsová, Vác-
lav Krátký, Adrian Jastraban.

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

český jazyk, volitelné předměty). S nárůstem počtu žáků souvisí i nárůst počtu 
pedagogických a nepedagogických pracovníků, tzn., že dojde k nedostatečnému 
počtu míst pro vyučující v kabinetech. Řešením tohoto stavu je vybudovat mo-
derní pavilon přírodních věd. Jedná se o dostavbu stávajících objektů základ-
ní školy Židlochovice na Tyršově ulici, zaměřenou na výuku přírodovědných 
a technických předmětů. Budou vybudovány učebny přírodopisu, chemie, in-
formatiky, fyziky, technologická dílna a badatelna. V pavilonu bude vybudová-
no také technické zázemí učeben v podobě kabinetů a skladů pomůcek. Učebny 
budou využívány v rámci předmětů přírodopis, přírodověda, ekologie, chemie, 
fyzika, informační a komunikační technologie, informatika, technická výchova, 
člověk a svět práce a pěstitelství. 
 Základní škola Židlochovice nedisponuje v této oblasti moderním záze-
mím a realizace výše uvedené stavby výrazně rozšíří možnosti praktické výuky 
zmíněných předmětů. Činnosti praktického, laboratorního a technického cha-
rakteru jsou dnes jedněmi z nejvíce žádaných a výuka v kvalitním a moderně 
technicky vybaveném prostředí povede k lepšímu uplatnění žáků na trhu práce 
s akcentací oborů s vysokou přidanou hodnotou. Vybudované prostory budou 
také intenzivně využívány v rámci zájmových mimoškolních činností v krouž-
cích chemie, přírodovědy, robotiky a elektrotechniky. 
 Vybudování těchto učeben umožní uvolnění kapacit ve stávající školní budo-
vě, které ve svém důsledku povede k navýšení kapacity školy. Stávající odborné 
učebny budou využívaný jako kmenové učebny. Vzhledem k tomu, že škola má 
pouze 28 kmenových tříd, bylo nutné zrušit některé odborné učebny a nahradit 
je kmenovými třídami. Zatím je obsazena pracovna dějepisu a zeměpisu. Ně-
které odborné pracovny nejsou vhodné pro kmenovou třídu – jedná se zejména 
o pracovny IT, pracovnu chemie, jazykovou pracovnu, odbornou dílnu, cvičnou 
kuchyni, apod. Nelze také opomenout náročnost zvoleného nouzového řešení 
pro žáky, kteří jsou nuceni se z „kmenových“ odborných pracoven neustále stě-
hovat. Nedostatek kmenových tříd se řeší obsazováním odborných učeben na 
úkor kvality a komfortu odborné výuky. 
 V roce 2018 navštěvovalo židlochovickou školu 56 našich žáků. Dle toho-
to počtu Město Židlochovice vypočítalo, že příspěvek Obce Žabčice bude činit 
3.669.725,- Kč. Zastupitelstvo naší obce příspěvek v této výši odsouhlasilo a při-
hlásilo se k tomuto projektu.

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

Divadlo v roce 2019
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 V této souvislosti bychom chtěli požádat občany, kteří potřebují vykopat hrob, 
aby si toto kopání objednali s ostatními službami přímo u pohřební služby Nostalgie.

Mgr. Vladimír Šmerda
starosta obce Žabčice

 My tři králové jdeme k vám, štěstí, zdraví vinšujem vám …
 Tuto tradiční vánoční koledu zpívaly po celé naší republice skupinky ko-
ledníků 18. celonárodní charitativní Tříkrálové sbírky Charity české republiky. 
I v naší obci jsme v sobotu 5. ledna měli možnost se setkat s pěti skupinkami 
koledníků z řad dobrovolníků. Navštívily jednotlivé domácnosti, aby přijaly do 
zapečetěných pokladniček s logem Charity dobrovolné dary. Vchodové dveře 
označily obvyklým nápisem K+M+B 2019 (v zahraničí C+M+B). Víme ale, co 
vlastně tato písmena představují? Nejedná se o počáteční písmena jmen tří krá-
lů, jak by se nabízelo, ale výklad zní: Christus mansionem benedicat, což lze do 
češtiny přeložit jako Kristus požehnej tomuto domu.
     Jednotlivé skupinky tvořili:

   I. Iva Zoblivá, Václav Všetička, František Všetička, Nataniel Vít 
  II.  Martina Klementová, Iva Klementová, Kateřina Procházková, 

Veronika Jeřábková
III.  Jan Všetička, Aneta Dirdová, Marie Všetičková, Hana Staňková
 IV.  Monika Všetičková, Petr Adamík, Klára Žufánková, Vojtěch Žufánek
  V. Ludmila Cetlová, Valerie Dirdová, Jitka Staňková, Tereza Balšínková

V Žabčicích skupinky vykoledovaly celkem 45.517,- Kč.
 Výtěžek putuje do Oblastní charity Rajhrad, kde pečují o nevyléčitelně ne-
mocné z našeho okolí, lidi s demencí, mladistvé, i o ty, kteří nejsou soběstační 
a potřebují zdravotní či sociální pomoc.
 Oblastní charita Rajhrad děkuje dárcům za velkorysou štědrost, koledníkům 
za jejich nezastupitelnou službu, Obci Žabčice za spolupráci a všem nejmenova-
ným, kteří jakoukoliv pomocí přispěli k uskutečnění Tříkrálové sbírky.

Jindřiška Urbánková
místní asistent Ts  

 Vzhledem k tomu, že každý občan musí dát souhlas se zpracováním osob-
ních údajů, bylo nutné obnovit přihlášení. Ten, kdo odpověděl na SMS starosty, 
byl automaticky registrován. Ten, kdo tak neučinil, může se registrovat zasláním 
SMS na číslo 547 231 602 ve tvaru:

RegistrujmezeraJménomezeraPříjmenímezeraZabcicemezeraČíslo popisné

Příklad:
RegistrujmezeraJanmezeraNovákmezeraZabcicemezera650

Zasláním registrační SMS dáváte souhlas se zpracováním Vašich osobních 
údajů za účelem informování o činnosti obce a jejich orgánů prostřednic-
tvím služby SMS InfoKanál.
Registrace lze zrušit zasláním SMS ve tvaru: Odregistruj na 547 231 602

Mgr. Vladimír Šmerda
Starosta obce Žabčice

 Od 1. srpna 2018 má farnost Přísnotice – Žabčice nového administrátora 
excurrendo, P. Víta Fatěnu. Současně je ustanoven farářem pro Římskokatolic-
kou farnost Křepice u Hustopečí.
 Žádá proto farníky, aby při objednávce církevního pohřbu nejdříve sjednali 
termín s ním, potom teprve s pohřební službou.

Kontaktní místo: 
Římskokatolická farnost Křepice u Hustopečí

691 65 Křepice 122
mobil: 604 600 464

Tříkrálová sbírka 

Objednávky církevního obřadu
– pohřbu - POZOR ZMĚNA 

Informace obce pomocí SMS
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 Školní rok se překulil do druhé poloviny. Babičky z klubu Senioři ČR i nadále 
denně dochází do naší školky, aby před odpočinkem četly dětem knihy s příběhy 
na pokračování. Děti se již těší na maškarní pohádkový karneval s divadlem 
Kejkle, který proběhne přímo v MŠ.
 Projekt „Zdraví dětem“ seznamuje děti s vhodnými i nevhodnými postupy 
při stravování a upevňuje jim poznatky o pohybu, zdravému pro naše tělo. Děti 
cvičí s kamarády z projektu, se Zdravíkem a Jedlíkem. 
 Na výlet se s mladšími dětmi ze třídy Myšek a Sluníček chystáme do Per-
monia v Oslavanech u Brna. Děti ze třídy Žabek navštíví hrad a zámek Dolní 
Kounice, kde půjdou po stopách hradního skřítka hledat ukrytý poklad. 
 Zápis na školní rok 2019/2020 proběhne ve středu 15. 5. 2019 od 10 do 16 ho-
din v kanceláři MŠ Žabčice. 
 Pro děti z MŠ i ZŠ je objednána divadelní pohádka „O křišťálovém srdci“, 
představení shlédnou společně v místním Lidovém domě. Sólisté souboru „MI-
SICA ANIMAE“ zahrají dětem hudební pohádku „O perníkové chaloupce“.  Po-
baví jistě nejen děti z mateřské školy i z přípravného a z prvního ročníku naší 
ZŠ, ale i děti z MŠ Unkovice, které nás potěšily svojí návštěvou již v prosinci na 
adventním kouzlení kouzelníka KATONASE.
 Nejstarší děti ze třídy Žabek navštíví knihovnu v Židlochovicích, kde získají 
informace o knihách a jejich půjčování. 
 Při příležitosti Dne matek potěší děti své blízké vystoupením ve své třídě 
a děti ze třídy Žabek navštíví s nacvičeným pásmem i naše spoluobčany bydlící 
v Domě s pečovatelskou službou. 
 Během prázdninového provozu se v MŠ setkáváme s dětmi z tzv. Příměst-
ského tábora, který zajišťuje naše ZŠ, a kterým se o stravu starají kuchařky z naší 
MŠ. Prázdninový provoz skončí 19. července 2019 a zaměstnanci MŠ budou 
nabírat síly na školní rok nový.

Dana Mrázková
zástupce ředitele školy MŠ

 Po vysvědčení, které jsme žákům rozdávali 31. ledna 2019, se školní rok pře-
klopil do své druhé půlky. Máme za sebou hodně práce a zážitků a před sebou 
ještě hodně toho, co se musíme naučit. 
 Během jarních prázdnin naše škola již po několikáté pořádala pro žáky Pří-
městský tábor. Tentokrát již podruhé v době jarních prázdnin. Přihlásilo se cel-
kem 20 dětí, které každodenně docházely od 7 hodin do školy. 
 V tomto týdnu jsme se však ve škole neřídili zvoněním. Každý den měly 
děti nabitý program, ale i čas na pohodový odpočinek. V dopoledních hodinách 
jsme navštěvovali sportovní halu. Sportovní aktivity a soutěže děti vítaly s nad-
šením – u některých disciplín si vyzkoušely svoji trpělivost, vytrvalost, balanční 
schopnosti, rychlost, ale i smysl pro fair play a kamarádství. Došlo i na tanec 
a míčové hry. 
 Po obědě a odpočinku u stolních her na děti čekaly tvořivé aktivity. Stejně 
jako v minulých letech jsme využily možnosti naší keramické dílny a pracova-
li s hlínou. Děti se naučily jednoduché techniky při práci s hlínou a vyrobily 
si pěkné výrobky. Zároveň také pracovaly s jinými materiály  - dotvářely dřevěné 
výrobky a každý den si mohly odnést něco povedeného domů. Ze starých zbyt-
ků děti vyrobily táborového robota, který nás provázel celým týdnem.
 Ke konci týdne nám přálo počasí a přišly první slunečné dny po dlouhé 
zimě. Pobyt venku jsme si zpestřili malováním křídami na chodník a hezkou 

procházkou. Tábor 
rychle uběhl a vůbec 
jsme se nenudili.

Lenka Šuléřová, DiS
Ivana Zajícová                                                                                                    

Ze života Mateřské školy Žabčice Ze života Základní školy Žabčice

Příměstský tábor
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Přípravná třída
 Téma přípravných tříd je stále aktuální, protože se ukazují dobré výsled-
ky v počátcích školní docházky u dětí, které absolvovaly předškolní přípravu. 
A také proto, že od 15. 2. 2019 školský zákon umožňuje „přijímat děti v posled-
ním roce před zahájením povinné školní docházky, u kterých je předpoklad, že 
zařazení do přípravné třídy vyrovná jejich vývoj, přednostně ale děti, kterým byl 
povolen odklad povinné školní docházky“.
 Přípravná třída v Žabčicích je otevřená druhý školní rok, navštěvuje ji dva-
náct dětí s odloženou školní docházkou. Výchovný a vzdělávací obsah je zpra-
cován do okruhů, které tvoří: vytváření kulturně-sociálních a hygienických 
návyků, rozumová výchova - oblast jazyková, matematické představy a rozvoj 
poznání, tělesná výchova, hudební výchova, výtvarná výchova, pracovní výcho-
va a program logopedické prevence.
 Dostatek podnětů a činností v rámci těchto oblastí rozvíjí myšlení, paměť, 
pozornost, řeč v rovině foneticko – fonologické, lexikálně – sémantické, mor-
fologicko – syntaktické a pragmatické, jemnou a hrubou motoriku, grafomoto-
riku, oromotoriku, okulomotoriku, vizuomotoriku, kresbu, v oblasti zrakového 
a sluchového vnímání paměť, diferenciaci, analýzu a syntézu. Dále je důležitý 
rozvoj matematických představ, vnímání prostoru, času, hudby a rytmu, roz-
voj sociálních dovedností a sebeobsluhy. Jedním z prostředků, který využíváme 
k formování těchto schopností a dovedností, je kniha. 
 S výchovou ke čtenářství v předškolním věku je ale třeba začít v rodině, kte-
rá má na dítě největší vliv. Čtenářsky podnětné prostředí, kvalitní literatura, 
grafická úprava, přitažlivé ilustrace, verbální a neverbální projev při předčítání 
a práce s textem vzbuzuje zájem o další setkávání, a tím si dítě postupně vytváří 
pozitivní a citový vztah ke knihám, které mu přináší radost, zábavu a poučení. 
Vhodné je vytvořit rituál, kdy každý den končí čtením. Dítě se stane pozorným 
a vděčným posluchačem a začne knihu potřebovat k zodpovězení mnoha otázek 
o okolním světě, jako vývojový stimul a součást života.
 Pokud se i rodiče dítěti přiměřeně věnují a přitom mu dovolí, aby se pomalu 
osamostatňovalo a naučilo se žít ve skupině vrstevníků, dítě získá dobrý základ, 
který rozhoduje o výsledcích v dalších třídách a o vztahu ke vzdělávání obecně. 
Navíc čas, který rodiče věnují společnému čtení, rozhovorům, hraní, výletům 
i společné práci je to nejcennější, co mohou dítěti dát.

Bc. Alena Vyhnánková 

Pozdrav ze školní družiny
 Družina má v životě školy zvláštní postavení. Je součástí školy, ale děti se v ní 
neučí. Volný čas je podstatnou součástí života i výchovy. Trávení volného času 
ve školní družině by nemělo být vnímáno pouze jako „hlídání dětí“. Pro děti na 
prvním stupni hraje školní družina významnou roli. Spousta z nich v družině 
tráví většinu svého volného času. Školní družina se tak stává nedílnou součástí 
jejich života. Ve výchovném procesu dětí má důležité postavení. Je pro nás prio-
ritní, aby děti svůj čas trávily smysluplně, a aby je pobyt ve školní družině bavil 
a obohacoval.
 Přesto, že se děti v družině „neučí“, činnosti, kterým se věnují, rozvíjí pro 
život důležité vlastnosti a schopnosti. Budují jejich žebříček hodnot a pracují na 
rozvoji jejich osobnosti.
 Naše družina nabízí dětem pod vedením kvalifikovaných pedagogů různo-
rodý program. Kromě relaxace a odpočinku, který si děti po náročném školním 
dni mohou dopřát, tvoří také ve výtvarné a keramické dílně, sportují a tancují 
ve školní hale nebo si zkouší hrát divadlo. 
 Letos se mimo jiné připravujeme na recitační soutěž v Židlochovicích, kde 
jsme byli v předešlých letech velmi úspěšní. Přejeme si, aby tomu tak bylo i letos. 
Držte nám pěsti!              
                                                          

 Lenka Šuléřová, DiS
Ivana Zajícová

vychovatelky ŠD
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se zamyslí nad tím, jestli to, co jí, je vhodné, zdravé a potřebné pro jejich správný 
růst a vývoj.

Žáci 3. třídy
paní učitelka Mgr. Beata Forbergerová

4. třída
 Před vánočními svátky jsme zavítali vlakem do Brna do školského zařízení 
pro environmentální vzdělávání Lipka - ekocentra Rozmarýnek na domluvený 
program Vánoce našich předků. V krbem prohřátém Rozmarýnku jsme si při-
pomněli známé i téměř zapomenuté vánoční zvyky a tradice adventního času. 
Část programu probíhala na zahradě, kde jsme pro ptáčky připravili jablečnou 
pochoutku se semínky, kterou jsme si pak odnesli domů. Uvnitř Rozmarýnku 
jsme dále vyráběli ozdoby ze včelího vosku a upletli jsme vlastnoručně vánočku, 
na které jsme si moc pochutnali. Pro všechny to bylo příjemné navození vánoč-
ní nálady. 

Žáci 4. třídy
a paní učitelka Mgr. Markéta Uhlířová

5. třída
 Jako každým rokem, tak i v letošním školním roce, uspořádala naše škola 
Školní akademii v Lidovém domě v Žabčicích. Tentokrát byl program zaměřen 
ke stému výročí založení České republiky.
 Velmi usilovně jsme pracovali na choreografiích všech vystoupení. Všechny 
přítomné jistě velmi potěšilo vystoupení prvňáčků v lidových krojích na lidovú 
notečku. Snažili jsme se, abychom svými výkony zmapovali průřez naší kul-
turou za uplynulých 100 let. Pevně doufáme, že se nám podařilo potěšit naše 
maminky, tatínky, babičky, dědečky, příbuzné i všechny známé.
 Výtěžek našeho snažení bude putovat našim kamarádům Jeanne a Tonymu 
do afrických zemí na podporu jejich vzdělání. Právě na to vzdělání, které je pro 
nás takovou samozřejmostí, že si možná ani neuvědomujeme, co to pro naše 
vzdálené kamarády znamená. 
 Těšíme se na Vás za rok zas, bohužel již bez nás, což nás moc mrzí.

Žáci 5. třídy
a paní učitelka Mgr. Martina Mašterová

1. třída
 Ahoj všem, z první třídy!
 Posíláme krátkou zprávičku o tom, jak se ve škole máme a co děláme. Od 
začátku roku pilně trénujeme čtení a dnes už známe 20 písmenek. Často s nimi 
hrajeme puzzle a malujeme k nim obrázky. Čteme slabikář se Zetíkem - to je 
malý mimozemšťan, který se k nám dostal z planety Zet. Je milý a zvědavý a taky 
nám pomáhá s učením. V matematice nám třeba vymýšlí slovní úlohy a hry 
s příklady.
 O přestávkách kluci většinou řádí na koberci, ale umí také stavět parádní 
stavby z víček.
 Všechny děti ve třídě se naučily kreslit magické obrázky. Dají spoustu práce, 
ale výsledek pak stojí za to! Někdy kreslíme i v matematice - vymýšlíme obrázky 
z číslic. Tento týden jsme začali vyrábět roboty. Tak nám držte palce, ať se nám 
povedou!

Žáci 1. třídy
a paní učitelka Mgr. Hana Flajšingerová

2. třída
 V jeden podzimní, zamračený den, nás přijel navštívit pan sokolník se svými 
dravci. Naše třída, spolu s celou školou a částí školky, vytvořila na školní zahradě 
velké písmeno U, abychom všichni dobře na ptáčky viděli. Pan sokolník nám o 
každém dravci zajímavě vyprávěl a dával nám záludné otázky. Nejvíce se nám lí-
bila ukázka, kdy dravec proletěl mezi dvěma paními učitelkami, které stály těsně 
vedle sebe a také to, že jsme si mohli zvířata pohladit.

Žáci 2. třídy
a paní učitelka Mgr. Michaela Kouřilová

3. třída
 V lednu se celá škola zúčastnila projektu „Zdraví dětem – Jak Jedlík se Zdra-
víkem uzdravili Betynku“. Děti se dozvěděly mnoho zajímavých informací z pří-
běhu, který byl zaměřený na poruchy příjmu potravy u dětí mladšího školního 
věku. Obsah byl pestrý, střídaly se různé činnosti, děti byly stále ve střehu – za-
jímaly se o vše, o čem jim paní lektorka povídala. Děti byly aktivní, reagovaly 
přiměřeně na podněty. Hodiny se jim moc líbily, pracovaly se zaujetím, a určitě 
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informační cedule poté členové týmu sami v prostorách brněnského Fablabu za 
pomocí laserové řezačky vytvořili. Cedule jsou vyrobeny z topolových překližek, 
řezané a gravírované laserem a následně lakované na barvu konkrétního podla-
ží. Při počtu více než padesáti cedulí se chlapci slušně zapotili, ale výsledek stojí 
za to.
 Svůj projekt museli následně členové týmu obhájit a prezentovat před po-
rotou na velkém finále v Jihomoravském inovačním centru v Brně. Kromě na-
šich chlapců se soutěže zúčastnily týmy sedmi jihomoravských středních škol. 
V ostré konkurenci podstatně starších studentů se naši žáci rozhodně neztratili, 
a dokonce získali první místo v soutěži hodnocené studenty ostatních škol a uči-
teli. Nejdůležitější jsou však pro nás zkušenosti, které si žáci z projektu odnesli, 
a také to, že vytvořili něco hmatatelného, co po nich na naší škole zůstane.

Mgr. Jakub Janča
zástupce ředitelky 

ZŠ Židlochovice

Jarmark a Akademie 2018 - vyúčtování

•	 Zisk	–	prodané	vstupné	+	výrobky	na	jarmarku	 	 18	475	Kč

•	 Prodané	výrobky	ve	škole	 	 	 	 		 		1	386	Kč

•	 Náklady	na	výrobky		 	 	 	 														-3	597	Kč
(pokladna 9, 23, 24, 25, 26, 43, 55/12/18)

C E L K E M    Z I S K      16 264 Kč

Převedeno na účet KPŠ a určeno na Adopci na dálku celkem 16 264 Kč.

Zápis do základní školy
 Zápis do 1. třídy školního roku 2019/2020 proběhne v budově školy v pon-
dělí 8. dubna 2019. 
 K zápisu se dostaví děti narozené od 1. 9. 2012 do 31. 8. 2013.
 Přijímání žáků do základní školy se řídí zákonem č. 561/2004 Sb. o před-
školním, základním, středním, vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský 
zákon), ve znění zákona č. 178/2016 Sb., a probíhá ve správním řízení v souladu 
se zákonem č. 500/2004 Sb., správní řád, v platném znění.
 Děti, kterým byl pro školní rok 2018/2019 udělen odklad školní docházky, 
musí požádat o přijetí znovu a dostaví se k zápisu.

Mgr. Kateřina Svobodová
ředitelka ZŠ a MŠ Žabčice

Tvoříme s laserem

 Během letošního podzimu se tým žáků z devátých tříd zúčastnil projektu 
„Tvoř s 3D tiskem a laserem”. Tým Základní školy Židlochovice si vybral k re-
alizaci projekt navržení a výroby navigačního systému pro prostory školy na 
Tyršově ulici.
 V rámci projektu žáci navrhli design navigačních cedulí, které budou usnad-
ňovat žákům a návštěvníkům pohyb po rozsáhlých prostorách školy. Navržené 

Základní škola Židlochovice
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 Podzim zahájil Šatavan v neděli 30. září 2018 vystoupením v Přísnoticích 
na tradičních Václavských hodech. V sobotu 10. listopadu 2018 pořádal sbor již 
10. ročník Svatomartinského zpívání. Pozvání přijali ženský sbor z Dolních Du-
najovic, Pulgárčané z Bulhar, Mužáci z Krumvíře, Přibičané z Přibic a nechyběl 
samozřejmě ani domácí Šatavan. Celý pořad moderovala Alena Rapáčová. Akci 
navštívilo sto šedesát osm  doufáme spokojených diváků. Sbor děkuje všem, kte-
ří  se podíleli na úspěšnosti celého zpívání.
 V sobotu 1. prosince a v neděli 2. prosince zazpíval Šatavan koledy při roz-
svěcování vánočních stromů v Přísnoticích a Žabčicích.
 Již tradičně jezdí sbor na posezení bývalých pracovníků Kovolitu v Modři-
cích, jež se tentokrát pořádalo 11. prosince v hotelu Gregor. Akce byla jako vždy 
velice dobře připravena.
 Svěcení vína v Přísnoticích se již podruhé konalo až počátkem nového roku. 
Sbor zazpíval při zahájení několik písniček o víně a vystoupil rovněž v průběhu 
celé zdařilé akce.
 Dne 11. ledna 2019 pořádal Šatavan spolu s Obcí Žabčice tradiční posezení 
u cimbálu. K tanci a poslechu hrála cimbálová muzika Primáš z Boleradic a jako 
hosté vystoupili Mužáci z Vrbice. Úspěšná akce končila pásmem tanců „vrtěná“ 
a společným zpěvem Mužáků z Vrbice a domácího Šatavanu. Celé akce se mimo 
účinkujících zúčastnilo 140 spokojených diváků. V průběhu akce daroval zá-
stupce banky Kooperativa Šatavanu peněžní částku na činnost sboru. 
 Již tradičně vystupuje sbor poslední sobotu v únoru na zahájení výstavy vín, 
která se letos konala již po padesáté páté. Mimo ochutnávky dobrých vín a zpě-
vu Šatavanu si mohli návštěvníci zazpívat a zatancovat s cimbálovou muzikou 
Lašár.
 Co říci na závěr? V současné době má sbor 17 členů a vystoupení na „koštu“ 
bylo již jeho dvě stě dvacáté sedmé.

Ing. Zbyněk Kroupa
mužácký sbor Šatavan

Mužácký sbor Šatavan

Posezení u cimbálu

Svatomartinské zpívání 2018

CM Primáš z Boleradic
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 K akcím, které klub i v letošním roce plánuje uskutečnit pro své členy a širo-
kou veřejnost, patří kromě již zmiňovaného závodu v březnu také pálení čaro-
dějnic a tradiční rybářské závody v květnu, červnu a srpnu. O termínech konání 
těchto akcí vás budeme včas informovat na stránkách kabelové televize a na vý-
věsce klubu. Na všechny akce vás srdečně zveme a těšíme se na vaši návštěvu.

Za Klub přátel vody Žabčice  
Ing. František Sodomka

 Stalo se pravidlem, že podzim a zima jsou pro rybáře obdobím klidu, kdy se 
činnost zaměřuje  především jen na opatření k zabezpečení klidného přezimo-
vání ryb. Konec roku byl z hlediska klimatických podmínek pro vyznavače to-
hoto druhu sportu příznivý, takže ještě v říjnu a v listopadu mohli členové klubu 
prožívat chvíle vzrušení při zdolávání ryb na březích rybníku i jezírka.
 S rokem 2018 jsme se rozloučili na Silvestra při pravidelném setkání členů 
KPV při „Posledním nahození” na jezírku. Hned 6. ledna nového roku jsme 
uspořádali v restauraci SPORT výroční členskou schůzi, vyhodnotili starý rok 
a naplánovali činnost klubu pro letošní rok. Všechny akce, které letos plánuje-
me, jsou již tradiční a každoročně se opakující záležitosti. Na rozdíl od před-
cházejících let jsme však letos neuspořádali zábavu v Lidovém domě. Vedly nás 
k tomu zkušenosti z poslední doby, kdy se vynaložené úsilí na organizaci a za-
bezpečení celé akce nesetkalo u veřejnosti s potřebným ohlasem a návštěvnost 
postupně klesala. Proto jsme se rozhodli místo této akce uspořádat akci novou, 
a to závody v lovu pstruhů. Akce proběhla na jezírku 16. března v době od 7 do 
13 hodin. Nasadili jsme přes 200 kg pstruhů, úlovky byly pěkné a pro všechny 
návštěvníky bylo připraveno bohaté občerstvení. 
 V loňském příspěvku jsem se zmínil o vydrách, které řádily v revíru na je-
zírku. I letošní zimu si k nám našly cestu a znovu se u nás zabydlely. Svojí čin-
ností způsobily a způsobují obrovské škody na rybí osádce. Svědčí o tom nálezy 
rybích koster a pozůstatků na březích jezírka a zdaleka se nejedná jen o malé 
ryby, ale i o velké ryby, především kapry. A vzhledem k tomu, že vydry jsou 
živočichové ohrožení a silně chránění, je těžké se těchto nezvaných návštěvníků 
zbavit.
 Škody, které v loňském roce vznikly na rybí osádce, byly způsobeny nejen 
vydrami, ale i vlivem sucha a vysokých teplot, které vedly ke snížení stavu hladi-
ny vody v rybníku i v jezírku, a především úbytku kyslíku obsaženého ve vodě. 
Následkem toho pak docházelo k úhynu ryb v masovém měřítku. Abychom 
podobné situaci letos i v dalších letech zabránili, plánujeme na obou revírech 
vybudovat zařízení, která by zabezpečila prokysličení vody natolik, aby k větším 
úhynům již nedocházelo. Je to jeden z řady úkolů, které si rybáři na letošní rok 
před sebe vytýčili. Rybáři při úklidu listí v okolí jezírka

Klub přátel vody
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 Výstavní a chovná sezona se holubářům vydařila, problémy měli chovatelé 
králíků a drůbeže v důsledku extrémních teplot, což se projevilo i na obesílání 
výstav. 

Jiří Ludvík
ZO ČSCH 

 V říjnu se uskutečnila oblastní výstava zvířat v Ivančicích, kterou naši cho-
vatelé obeslali. Na výstavě se opět soutěžilo ve všech třech odbornostech – krá-
líci, holubi a drůbež. V soutěži kolekcí se našim chovatelům králíků a drůbeže 
příliš nedařilo. Soutěže organizací se pro malý počet zvířat nezúčastnili. Zato 
chovatelé holubů na výstavě excelovali ziskem šesti čestných cen (Fic, Kelbl J., 
Celnar, Kelbl V., Sedláček a Ludvík). V soutěži kolekcí získali brněnští voláči 
Jiřího Ludvíka 1. a 3. místo, moravští moráci Vladimíra Kelbla 2. místo a slezští 
voláči Václava Sedláčka 5. místo. V soutěži organizací holubáři naší ZO obsadili 
bezkonkurenčně 1. místo.
 V listopadu obeslali Vladimír Kelbl a Jiří Ludvík evropskou výstavu v dán-
ském Herningu, kde jejich holubi čestně obstáli a přispěli k propagaci českých 
plemen v zahraničí. Další akcí bylo mistrovství okresů na celostátní výstavě 
v Lysé nad Labem. Oblast Brno reprezentovali z naší ZO holubi Vladimíra Kel-
bla, Jiřího Ludvíka a Václava Sedláčka. Holubi všech tří jmenovaných získali 
čestné ceny a výrazně přispěli k získání 6. místa z 24 okresů. Jan Kelbl obeslal 
výstavu plemenných chovů a jeho holubi zde také uspěli.
 V prosinci proběhla na brněnském výstavišti krajská výstava MORAVIA, 
které se zúčastnil David Novotný s králíky a úspěšně také naši holubáři Vla-
dimír Kelbl, Jiří Ludvík a Václav Sedláček. Titul Mistr MORAVIA získali slez-
ští voláci Václava Sedláčka, pohár Nejlepší moravský morák holub Vladimíra 
Kelbla. Výstavě vévodili brněnští voláči Jiřího Ludvíka ziskem poháru ministra 
zemědělství Miroslava Tomana Nejlepší kolekce národního plemene, další po-
hár Nejlepší voláč výstavy, titul Mistr MORAVIA a Šampion výstavy a nakonec 
čestnou cenu. V soutěži okresů přispěli naši holubi k zisku 2. místa.
 Na speciální výstavě brněnských voláčů s mezinárodní účastí získali holubi 
Jiřího Ludvíka 2x titul Šampion, na kolekci Memoriál Jindřicha Voráčka na bě-
lopruhé a čestnou cenu. Na mezinárodní výstavě v Salcburku získali jeho holubi 
vyšší bodování.
 Závěr výstavy sezony holubů se uskutečnil v Popovicích na Silvestrovské vý-
stavě. Holubi Vladimíra Kelbla získali 3. místo v soutěži kolekcí, Václava Sedláč-
ka 2. místo. Holubi Jiřího Ludvíka vybojovali pohár na nejlepšího holuba, David 
Novotný a Vít Konečný získali čestné ceny. 

ZO ČSCH

Oblastní výstava

Holubice brněnský 
voláč, čestná cena 
MORAVIA

Jiří Ludvík přebírá 
pohár z rukou mi-
nistra zemědělství 
Miroslava Tomana

Organizační tým 
výstavy MORAVIA
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 V průběhu listopadu 2018 jsme se začali připravovat na 55. výstavu vín. Sna-
žili jsme se především o to, aby proběhla ke spokojenosti jak návštěvníků, tak 
i nás organizátorů. V letošním roce se k posouzení sešlo 524 vzorků, z toho 353 
bílého, 147 červeného a 24 rosé. Posouzení vzorků proběhlo 16. 2. 2019. Na celé 
bodování dohlížela subkomise ve složení: Ing. Loskot Roman, MUDr. Martin 
Křístek, Ing. Měřínský Radomil. 
 Komise vybrala následující vítěze: Championem výstavy v kategorii mladé 
bílé víno se stal ryzlink vlašský, v pozdním sběru, vinaře Jana Vybírala z Vrano-
vic. V kategorii staré bílé víno se championem stal vzorek ryzlinku vlašského, 
ročník 2017, v pozdním sběru, z firmy Kolby Pouzdřany. Championem výstavy 
v kategorii mladé červené víno se stal vzorek Dornfeldru vinaře Zdeňka Flodra 
ze Žabčic. V kategorii staré červené víno se championem stalo André, ročník 
2015, vinaře Ing. Měřínského Radomila ze Žabčic. Nejlepší kolekci 5 nejvýše 
ohodnocených vín získal rovněž místní vinař, pan Ing. Měřínský Radomil. 
 Nově zavedenou cenou je od letošního roku cena Františka Flodra za nejlépe 
hodnocené Neuburské. Rozhodli jsme se ji udělovat na počest místního rodáka, 
pana Františka Flodra, vinaře, který se svojí celoživotní prací zasloužil o roz-
voj vinohradnictví a vinařství v Žabčicích i v okolí. Letos tuto cenu vyhrál pan 
Ing. Měřínský Radomil. Výše jmenovaným vítězům gratulujeme. 
 Všem vinařům děkujeme za dodané vzorky vín, hodnotitelům za odborné 
ohodnocení, a zvláště děkujeme všem těm, kteří se zasloužili o zdárné uspořá-
dání výstavy.
 Letošní rok máme v plánu navštívit Salón vín ve Valticích, v srpnu se podí-
váme buď do Bzence na Galerii Ryzlinků rýnských nebo do Kyjova na Galerii 
Rulandských odrůd. V září uspořádáme výstavu ovoce, zeleniny a květin. Mezi 
tyto akce se pokusíme vložit školení zaměřené na téma řešení tou dobou aktuál-
ních problémů jak ve vinici, tak ve sklepě.

Ing. Pavel Závodský
tajemník ZO ČZS Žabčice

ZO ČZS
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 Hodně z nás se zhlédlo v topení dřevem v krbových kamnech, krbových 
vložkách a jiných výdobytcích moderní techniky. Nevadí nám, co se týká uživa-
telského komfortu, že se tak vracíme zpět do první poloviny minulého století, 
kdy bylo běžné, že se v každé místnosti topilo v kamnech vším, co bylo zrovna 
po ruce. Někdo z nás to dělá proto, aby ušetřil za plyn, jiným se prostě jen líbí 
pohled do otevřeného ohniště. 
 Oheň má ale také svá úskalí a měli bychom mu věnovat svoji pozornost. 
Proto mi nyní dovolte pár postřehů. Předpokládám, že nikdo z nás není takový 
dobrodruh, že má sedací soupravu vzdálenou 30 cm od kamen. Bezpečná vzdá-
lenost ve směru hlavního sálání je 80 cm, v ostatních směrech 40 cm. Je dob-
ré občas zkontrolovat, jestli ta věc, ze které stoupá kouř a které říkáme komín, 
není popraskaná. Rovněž je vhodné komín občas vyčistit, protože saze v komíně 
hoří – a hoří dobře. A poslední věc - když vybíráme popel, použít kýbl z umělé 
hmoty skutečně není tím nejlepším nápadem, zvláště v případě, pokud z něj 
popel nevysypáváme ihned. Pokud se tak nestane, může se snadno stát, že o ten 
krásný kýbl přijdeme a bohužel také o vše, co se nacházelo v jeho blízkosti (třeba 
obývák). Většina z nás má již také plastové popelnice, tak prosím dbejme na to, 
abychom popel do nich sypali studený! Pokud dodržíme těchto pár zásad, topná 
sezona pro nás skončí úspěšně, a my se budeme moci i nadále těšit z tepla rodin-
ného krbu.

 V loňském roce jsme byli povoláni celkem k 14 událostem. Z těch větších 
požárů v závěru roku lze jmenovat požár seníku ve Vlasaticích. Vypukl těsně 
po poledni 30. října. Seník se nacházel necelých 50 metrů od areálu stavebnin, 
kde se nacházelo několik potenciálně ohrožených budov. Naši hasiči společně 
s těmi profesionálními ihned po příjezdu roztahovali útočná vedení, aby zabrá-
nili rozšíření požáru tímto směrem. Vzhledem k velké spotřebě vody byly povo-
lány další jednotky pro zajištění kyvadlové dopravy vody. Pro její plnění vzniklo 
hned několik čerpacích stanovišť. Na příkaz velitele zásahu zřídili naši hasiči za 
pomoci plovoucího čerpadla také jedno, a to v obci Nová Ves. Zde se cisterny 
plnily vodou a vracely se zpět k požáru. Z Vlasatic jsme se vrátili v nočních ho-
dinách, když nás vystřídaly čerstvě povolané jednotky. 

 Druhou smutnou   událostí byl požár rodinného domu v Nosislavi. Předvá-
noční čas není nejvhodnějším obdobím pro to, aby nám vyhořel dům, bohužel 
i to se stává. V obci Nosislav mají na takové události bohužel smůlu. V poměrně 
krátké době jsme zde hasili takový požár domu již podruhé. Příčina vzniku po-
žáru má společného jmenovatele, a to topení lokálními topidly na tuhá paliva. 
K podobným požárům jezdíme čím dál častěji, samozřejmě nejen do Nosislavi, 
ale i do řady jiných obcí včetně té naší.

Požár seníku ve Vlasaticích 

Hasiči

Požár RD v Nosislavi
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tovali již odrostlí žáci, a to Adéla Hrozková a Denisa Bačkovská, které skončily 
na 2. místě, a dále Lada Flodrová, která se umístila na 4. místě.
 Ondřej Slanař se letos poprvé zúčastnil soutěže TFA. Jedná se o soutěž pro 
jednotlivce – členy zásahových jednotek, kde hasič v plné výstroji plní různé 
disciplíny. Například roztažení a smotání hadic, přemístění 60 kg figuríny, vyta-
žení 20 kg závaží do výšky, překonání bariéry, vyběhnutí schodů do patra, a to 
všechno v přilbě, zásahovém oděvu, zásahové obuvi a s dýchacím přístrojem na 
zádech. Přestože je tato soutěž vypsána pouze pro dospělé, podařilo se patnác-
tiletému Ondrovi porazit spoustu mnohem starších soupeřů. V Hruškách získal 
4. místo a v Zastávce se umístil na 3. místě. Gratulujeme! 
 Na ukončení výcvikového roku si jednotlivá družstva spolu se svými ve-
doucími připravila předvánoční program. Jedno družstvo mladších žáků se jelo 
podívat do Brna na vánoční trhy a při té příležitosti navštívili kino ve Špalíč-
ku. Další děti byly na exkurzi v Židlochovicích na hasičské stanici. Po návratu 
si udělaly malé posezení v hasičské zbrojnici.   
 Nový rok jsme zahájili výroční členskou schůzí, na které byli přijati dva noví 
členové, Ondřej Slanař a Helena Sedláčková, čímž se počet členů zvýšil na 64. 
Následoval tradiční maškarní ples pro děti. Pro dospělé jsme po pěti letech opět 
uspořádali společenský ples. K tanci a poslechu nám tentokrát hrála dechová 
hudba Blatnička. Mimochodem, velmi se jim v Žabčicích líbilo a poslední čle-
nové tohoto hudebního tělesa odcházeli od baru pozdě k ránu. Jiní se nám tu 
zase zamilovali... v každém případě příště chtějí přijet znovu. Celkem nás přišlo 
podpořit 414 platících návštěvníků. Účast tak velkého množství hostů nás pří-
jemně překvapila a nám nezbývá než všem poděkovat, že nám zachovali svoji 
přízeň a na některé z dalších akcí se těšit na shledanou.
  

Valášek Rudolf
starosta SDH Žabčice

 Nyní se v krátkosti podívejme na naši mládež. V roce 2018 navštěvovalo 
kroužky mladých hasičů celkem 45 dětí. Z toho mladších žáků bylo 34 a starších 
11. Zúčastnili jsme se 9 závodů v požárním sportu, taneční soutěže Firedance, 
dvou branných závodů, vědomostní soutěže Soptík, soutěže TFA a letního tá-
bora. Od posledního vydání Občasníku se naše děti zúčastnily dvou branných 
závodů. Jsou to netradiční soutěže, kde děti běží trasu 5 kilometrů a po ces-
tě plní různé úkoly, například uzlování, poznávání hasičského nářadí, střelbu 
ze vzduchovky, práci s buzolou, zdravovědu a další. Jeden se konal v Čučicích, 
kde mladší žáci získali 1., 2., 4. a 5. místo a dorost obsadil 1. místo. 

 V prosinci jsme se zúčastnili vědomostní soutěž Soptík, který bývá každo-
ročně v Zastávce u Brna. Na startu stálo téměř 250 soutěžících. V letošním roce 
jsme měli zastoupeny všechny kategorie. V přípravce nás reprezentovala Verun-
ka Jandásková, která skončila na krásném 4. místě. V kategorii mladší žáci byl 
Martin Čábel na 1. místě, Natálka Urbánková na 2. místě a Filip Šárek na 5. mís-
tě. Druhé místo v kategorii starší žáci získal Matyáš Hanek. Dorost reprezen-

Branný závod Čučice
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sídku. Tradiční Štěpánskou zábavu jsme letos uspořádali 25. 12. 2018 v Lidovém 
domě, k tanci hrála skupina Modul a přítomní se dobře bavili jak na tanečním 
parketu, tak v přísálí u baru.
 V pondělí 14. 1. 2019 jsem se sešel s trenéry mládeže v ****Hotelu Žabčice 
na společné večeři, poděkoval jim za jejich obětavou práci, vyzval je k dalšímu 
vzdělávání, aby mohli prosazovat současné nejmodernější prvky rozvoje doved-
ností mládeže. Jako host s námi byl pan Tomáš Pachl, který u nás od podzimu 
realizuje projekt Fotbalovo-Atletická Akademie, který vznikl pro chlapce ve 
věku 8-9 let (ročník 2009-2010). Zaměřuje se na rozvoj pohybových schopností 
a na učení nových pohybových dovedností se zaměřením na fotbal a atletiku. 
Nepoužívá nudné drillové tréninky, pomocí moderních trendů se u dětí snaží  
rozvíjet nejen herní a pohybové kvality, ale i radost a kladný vztah k pohybu 
a všem sportům. Kombinací individuálního přístupu a kolektivních aktivit, for-
muje malé sportovce tak, aby byli schopni zvládnout jak silnou vůdčí či indivi-
duální roli, tak být přínosnou součástí týmu. Spolu s ním vede tréninky i atletic-
ký trenér pan Roman Říha a děti mají možnost vyzkoušet si i atletické disciplíny.  
Bohužel, dnes se musí učit děti i běhat.
 A když jsem viděl páteční tréninky v naší sokolovně, kterou jinak všichni 
opovrhují, že je malá a nedá se tam nic dělat, tak mé fotbalové srdíčko pookřálo. 
Děti trénovaly s ohromným zápalem, bez odmlouvání, trenér jim měřil časy 
a opičí dráhu udělaly i pětkrát po sobě. Pot se z nich jenom lil, ale nikdo si nestě-
žoval, ba naopak, těší se na další trénink. Teď ještě jenom abychom nastavili stej-
né podmínky i v ostatních mládežnických oddílech, zajistili dětem jednotnou 
tréninkovou metodiku a stejně schopné trenéry. I o tom jsme se na společném 
jednání bavili a hledali řešení.
 Probíhá zimní halová liga mládeže, tento grandiózní podnik pro mladší 
a starší přípravku (děti od 6 do 10 let) organizuje již několik let jediný člověk, 
a to pan Pavel Procházka. Sjíždí se k nám oddíly ze širokého okolí a děti tak mají 
možnost konfrontace s novými soupeři. Finálové zápasy jsou na pořadu v břez-
nu. I zde velký dík Pavlu Procházkovi.
 Na umělé trávě probíhá zimní turnaj dospělých za účasti Starovic, Modřic 
a Kupařovic. Náš tým pod vedením nového trenéra pana Prokeše remizoval se 
Starovicemi 2:2 a dnes, tj. 24. 2. 2019 prohrál s Kupařovicemi 2:4.
 Nový oddíl badmintonu trénuje každou středu od 16 hod. v sokolovně pod 
vedením paní Petry Calabro a pana Miroslava Minaříka. Děti se baví, a o to nám 
jde. 

Vážení spoluobčané,
podzimní fotbalové soutěže dopadly pro naše týmy následovně:

- minipřípravka plní svůj účel pro stále větší počet dětí

- mladší a starší přípravka hrály se střídavým úspěchem své soutěže, zde 
nám však nejde o výsledky, ale o rozvoj fotbalových dovedností, s cílem být 
v ka ždém zápase lepší a lepší. U dětí je ten pokrok opravdu vidět!

- mladší a starší žáci, společná družstva s FK 1932 Hrušovany odehráli všech-
na soutěžní utkání a po půl roce můžeme hodnotit tento společný projekt 
jako zdařilý. Podíl našich hráčů je však malý.

- družstvo dospělých skončilo na 3. místě ve III. třídě skupiny A, se skórem 
38:26, soutěž je nebývale vyrovnaná, kromě dvou celků, které jsou suverén-
ně nejhorší, bude zbývajících 12 celků na jaře ve hře o postup. 

 Náš tým dohrál podzimní sezónu prakticky bez trenéra, jarní sezónu za čne-
me s novým trenérem panem Jiřím Prokešem, který naposledy vedl celek Oře-
chova. Přejme jak jemu tak hráčům, aby spolupráce fungovala, hráči se zlep-
šovali a bojovali o postup do okresního přeboru. Současně děkuji panu Jiřímu 
Schrömerovi za čtyřletou práci na pozici trenéra A mužstva.
 V úterý 4. 12. 2018 jsme pozvali naše sponzory do ****Hotelu Žabčice na 
III. setkání s výborem TJ. Poděkovali jsme jim za jejich podporu a při společné 
večeři pak neformálně probrali další možnosti spolupráce. Bez sponzorských 
příspěvků je naše činnost nemyslitelná, údržba fotbalového areálu s travnatým 
hřištěm a umělkou, fotbalové oddíly a provoz sokolovny stojí nemalé peníze. 
V současné době hledáme pracovníka na pozici správce fotbalového areálu, kte-
rou do konce roku 2018 zastával pan Vít Šmerda. Za jeho dlouholetou obětavou 
činnost v TJ Sokol Žabčice mu tímto děkuji. Pokud by se mezi čtenáři našel 
někdo, kdo by chtěl správce hřiště vykonávat, nechť se prosím ozve jednateli 
TJ Sokol Žabčice, panu Jiřímu Schrömerovi na telefonní číslo 605 209 220. Ná-
plň práce spočívá především v údržbě travnaté plochy hřiště a umělého travna-
tého povrchu, přípravy hřiště na utkání, a jiné. Práce je vykonávána na základě 
dohody o provedení práce. Ideální pro aktivní důchodce, nástup možný ihned.
 V pondělí 17. 12. 2018 oddíl všestrannosti zorganizoval pro děti Vánoční be-

Sokol Žabčice
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 Rok 2019 je pro nás rokem oslav. Více k tomu z následující stručné historie:
 Již před 1. světovou válkou předvedla v naší obci Sokolská jednota z Hrušovan 
veřejné cvičení, které mělo u místní mládeže velkou odezvu. Válečná léta však 
všechny snahy o založení sportovních spolků posunula až do počátku exi stence 
samostatného československého státu. Netrvalo to dlouho a již 26. srpna v roce 
1919 byla založena Tělovýchovná jednota Sokol Žabčice.
 Za členy nové jednoty se přihlásilo v roce 1919 více jak sto občanů a to ne-
jen místních, ale i z Unkovic a Přísnotic. Prvním starostou jednoty byl zvolen 
řídící učitel místní školy František Kux, náčelnicí Marie Kolbová a náčelníkem 
Jan Plachý z Unkovic. Členové se oslovovali bratře, sestro a užívali pozdravu 
„Nazdar“.  Počátky byly těžké, nebylo kde schůzovat, nebylo kde cvičit. V létě 
se cvičilo na dvoru staré školy, ve stodolách, v průjezdech. V zimě se necvičilo 
a hledala se náplň v kulturní činnosti. Byl založen pěvecký a divadelní kroužek, 
jednota měla vlastní knihovnu.
 Od začátku snili členové o vlastní budově, kde by mohli cvičit, pořádat kul-
turní akce, a to bez ohledu na počasí. Jako obvykle, hlavním problémem byly 
finance na novou stavbu. Po pozemkové reformě v roce 1921 odkoupila jednota 
pozemek na cvičiště a spřádala plány o výstavbě sokolovny. Finanční prostřed-
ky v pokladně jednoty nepřibývaly tak, jak bylo nutné pro chystanou výstav-
bu. Byla podniknuta velká úpisová akce darů z řad členů i příznivců jednoty, 
pořízena dokumentace stavby sokolovny a stavební povolení. V roce 1928 byl 
zakoupen stavební materiál a následující rok byl vyplněn velkým dobrovolným 
pracovním úsilím. Jednota si musela vypůjčit 75 tisíc Kčs v Hypoteční bance 
a počítat s brigádnickou prací svých členů. S dopravou pomáhal školní statek. 
Budova vyrostla rychle a 9. září 1929 byla při okrskovém veřejném cvičení ote-
vřena. Celkové náklady činily 132 000 Kčs a jednota byla silně zadlužená. Proto 
hned koncem září stejného roku uvedli do provozu v sále sokolovny kino „Ves-
mír“.
 Starší generace ještě vzpomínají na filmová představení zde promítaná, a fil-
my jako Frigo na mašině, či další grotesky, ať již s Chaplinem či Lauerem a Har-
dym nás nesmazatelně poznamenaly. Nezapomenutelnou postavou kina byl pan 
Malý, který se staral o klid během promítání. A že měl s námi práce!  Dnes se již 
filmy v Žabčicích nepromítají.
 Moje generace má krásné vzpomínky na zimní fotbalové tréninky zde ko-
nané, po nichž jsme druhý den nemohli chodit a současně na množství zábav, 
které se zde konaly. Dnes se zábavy konají v novém Lidovém domě. 

 V rámci oslav 100 let sokola bychom rádi navázali na staré tradice a oživili je. 
Proto vyzývám čtenáře, kteří mají doma sokolský kroj, aby mne laskavě kontak-
tovali. Dále hledáme sokolskou vlajku, kdo by o ní něco věděl, také mne prosím 
kontaktujte. Děkuji Vám předem za pomoc.
 Budova sokolovny vyžaduje průběžnou péči o svůj zevnějšek i vnitřek. Na 
začátku října 2018 nám firma Malachta opravila venkovní schodiště vedoucí na 
dvůr.
 V sobotu 9. března se ve 14 hodin uskutečnila v sokolovně valná hromada 
TJ, letos volební. 

Tužme se!
Ing. Pavel Novák 

starosta TJ Sokol Žabčice

 Naše atletická činnost se datuje v Přísnoticích již od jara 1970. V oddílu jsme 
měli ke dni 31. 12. 2018 již 103 členů, z toho bylo 89 dětí. Výbor oddílu pracoval 
ve složení František Němec, Jiří Sedláček, Václav Tancer, Anna Tancerová, Mar-
tina Furchová, Věra Vymetálková a Tomáš Jeřábek.
 Atletický oddíl v Přísnoticích nabízí účelné využití volného času v kolektivu 
dětí stejných zájmů. Atletické tréninky jsou nyní v zimním období pravidelně 
ve středu v tělocvičně kulturního domu v Přísnoticích. Jsou vhodné pro chlapce 
i děvčata již od 1. třídy základní školy, ale máme zde i předškolní děti. Vzhle-
dem k velkému počtu dětí jsou tréninky od prosince 2018 rozděleny do 3 skupin 
podle věku a výkonnosti. Starší atleti, kteří se zúčastňují zimních závodů včetně 
Brněnského běžeckého poháru, mají navíc tréninky i v pondělí, kdy jezdí běhat 
do tunelu pod objektem Kampus nebo běhají v okolí Přísnotic a Žabčic.
 Naši atleti se v loňském roce zúčastnili 98 závodů nejen v České republice, 
ale i na Slovensku a v Rakousku. Pořádali jsme 8 atletických závodů, které jsou 
přístupné všem zájemcům bez rozdílu věku a výkonnosti. O účast na těchto ak-
cích je stále větší zájem, takže v loňském roce na nich startovalo rekordních 607 
atletů.
 Mezi naše nejúspěšnější atlety patří Natálie Furchová, která 9x zvítězila a 15x 
se umístila na stupních vítězů. Úspěšná je také Desi Hristova, která zvítězila 

Oddíl atletiky Přísnotice
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v soutěži O nejlepšího skokana a skokanku Přísnotic výkonem 445 cm ve sko-
ku dalekém, a dále skončila celkově na krásném 2. místě na náborových závo-
dech. Velmi chválíme také Beátu Rubášovou, Veroniku Jeřábkovou, Ellen a Sáru 
Skalníkovy, Terezu Karbanovou, Štěpána Koníčka, Martina Sýkoru, Hanu Staň-
kovou, Davida a Terezku Novákovy. Většina podala krásné výkony například 
na náborových závodech. Jmenujme například 1. místo Hanky Staňkové nebo 
2. místo Sáry Skalníkové v rámci minipřípravky, a dále 2. místo Veroniky Jeřáb-
kové v kategorii mladších žákyní. 
 Rekordní byl i podzimní Cooperův test, což je běh na 12 minut. Zúčastnilo 
se ho 52 dětí a 2 dospělí, přičemž všichni podali úctyhodné výkony a padlo 
hned několik ročníkových rekordů. Ze žabčických dětí byl nejúspěšnější Štěpán 
Koníček, který v 11 letech uběhl 2 555 m, dále Ellen Skalníková (2 501 m) a Te-
reza Karbanová (2 430 m). V rámci nejmladších dětí podala krásný výkon Sára 
Skalníková (2 300 m), Hana Staňková (2 250 m) a také Martin Sýkora (2 220 m).

 Velmi úspěšná byla v loňském roce mezi ženami i Barbora Kopřivová, která 
11x zvítězila a 30x si vybojovala umístění na stupních vítězů. Zvítězila například 
na Mistrovství Moravy a Slezska v krosu, byla třetí na Mistrovství ČR v silnič-
ním běhu v Běchovicích, dále zvítězila na Krajských přeborech v krosu a na 
Přeborech Univerzity v krosu.

 Chválíme aktivní rodiče našich mladých atletů za pomoc při trénincích, při 
pořádání závodů na hřišti v Přísnoticích, ale také při dopravě na závody a na 
soustředění, které probíhá každý rok v horském prostředí.
 Před sebou máme Výroční členskou schůzi, na které budou oceněni úspěšní 
atleti, a také začneme s nástupem jarního počasí trénovat více venku a postup-
ně i na hřišti. V květnu nás čeká pořádání 2. kola Zajícovy ligy, což je soubor 
5 závodů, které postupně pořádají oddíly z Moravského Krumlova, Oslavan, 
Hustopečí u Brna, Bílovic nad Svitavou, Přísnotic a loni se k nám přidal i oddíl 
z Rosic. V roce 2017 jsme jako oddíl zvítězili, o což jsme se snažili i v loňském 
roce, ale nakonec jsme skončili na krásném 2. místě, protože oddíl z Oslavan byl 
úspěšnější.
 Tímto zveme všechny zájemce o pohyb, aby se přišli podívat na kterýkoliv 
z tréninků nebo si vyzkoušet některý ze závodů pořádaných v Přísnoticích. In-
formace o oddílu i dobách tréninků naleznete na adrese:
www.atletikaprisnotice.klubova-stranka.cz.

Termínovka na rok 2019:

Výroční členská schůze  - neděle 17. března v 9.30 hod

Zajícova liga – 2. kolo  - sobota 11. května v 9.30 hod

Přebory ZŠ + MŠ  - středa 29. května v 10.00 hod

Atletický čtyřboj  - středa 5. června v 17.00 hod

O nejrychlejšího překážkáře Přísnotic  - středa 19. června v 17.00 hod

O nejlepšího skokana a skokanku Přísnotic - pátek 21. června v 17 hod

Soustředění atletů   - neděle 11. srpna – pátek 16. srpna

Náborové závody  - středa 11. září v 17.00 hod

Cooperův test  - středa 9. října v 16.30 hod

Silvestrovský běh  - úterý 31. prosince

Bližší informace na tel.   603 423 570 – J. Sedláček
         732 838 850 – F. Němec
      737 737 235 – V. Vymetálková

František Němec
předseda oddílu atletiky

Cooperův test
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 Zima ještě neřekla své poslední slovo, i když to tak může venku vypadat. Krás-
né slunečné počasí by mohlo mnoho lidí ukolébat, že zvěř již pomoc nepo třebu-
je, ale myslivce ne. Je pravda, že letošní zima nebyla ke zvěři naštěstí nijak krutá, 
ale i tak bylo třeba, aby měla v krmelcích neustále dobře založeno. Opět bylo do 
krmelců a zásypů po celém revíru MS Žabčice-Unkovice pravidelně rozváženo 
jak objemové, tak i jadrné a dužnaté krmivo. Myslivci i lidé přírodě fandící vědí, 
že na klidu zvěře a dobrém přikrmování závisí nejen celá příští lovná sezóna, ale 
hlavně vitalita a kondice zvěře. I v letošním roce MS Žabčice-Unkovice odchová 
1 800 ks jednodenních bažantích kuřat, která budou jako dospělí v podzimním 
a zimním období postupně vypouštěna do revíru jak pro společné lovy, tak i pro 
zazvěření honitby.
 Nyní přejděme ke kulturním událostem. V prosinci 2018 jsme uspořádali 
Poslední leč, kterou má možnost již několikátý rok navštívit i nemyslivecká ve-
řejnost, a v lednu 2019 tradiční Myslivecký ples. Obě dvě akce se velmi vydařily 
a doufáme, že účastníci byli spokojeni. Touto cestou chci poděkovat všem, kteří 
se na organizování těchto akcí podíleli, hlavně sponzorům, kteří nám obohatili 
a zpestřili tombolu na plese. Tito sponzoři byli také prezentováni včetně podě-
kování v soupisu cen na každém stole na plese. V lednu 2019 jsme jako každý 
rok spolu s Klubem přátel vody Žabčice vypomohli Obci Žabčice s obecní zabí-
jačkou.
 V tomto roce plánujeme v červnu uspořádat jako první letní akci Memoriál 
Jaroslava Šťastného v brokové střelbě. Tímto bych chtěl na zmíněnou událost 
pozvat i širokou veřejnost.

Úlovky MS Žabčice-Unkovice v roce 2018:

Srnčí zvěř:      31 ks   Kuna:    8 ks

Zaječí zvěř:      98 ks   Kachna: 10 ks

Bažantí zvěř: 1 317 ks   Straka:  36 ks

Liška:       27 ks   Vrána:  14 ks

Jezevec:        1 ks

Zajícova liga Oslavany 2018

Zajícova liga Rakšice 2018

Myslivecké sdružení Žabčice - Unkovice
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 Závěrem bych chtěl znovu apelovat na majitele psů. Jak všichni víme, jaro 
je obdobím, kdy zvěř klade nebo vyvádí své mladé. A proto chci poprosit, aby 
majitelé psů při venčení využívali cest. Ty psy, u kterých si nejsou jisti, že je po-
slechnou, ať raději nechají uvázané na vodítku. Určitě se touto cestou předejde 
mnoha zbytečným a nepříjemným situacím. Pro nás všechny je určitě příjem-
nější, když nám zůstane v mysli krásný pohled na klidně se pasoucí zvěř než na 
zadávené srnče od psa nezodpovědného majitele.
 S pozdravem Myslivosti zdar!

Petr Ludín ml.
předseda MS

 V posledním období roku 2018 byla naše činnost opět zajímavá. Na schůzce 
v měsíci říjnu jsme vzpomněli 100. výročí založení Československé republiky. 
Příspěvek k tomuto významnému jubileu si připravila paní Ing. Žižlavská.
 V listopadu jsme již tradičně pekly koláče na „Martinské zpívání“. Kromě 
toho jsme navštívili výstavu Alfonse Muchy „Dva světy“ a zhlédli jsme část vy-
stavených obrazů Slovanské epopeje a jeho zajímavé plakáty k propagaci diva-
delních her, potravinářských výrobků, nápojů, drogistického zboží i různých 
významných událostí.
 Dále jsme prožili krásný večer s cimbálovou muzikou Ponava. Na toto pose-
zení jsme přizvali členy Šatavanu a společně s nimi a cimbálkou jsme si zazpívali 
hezké moravské písničky.
 V prosinci jsme uskutečnili výstavku a ochutnávku vánočního cukroví, které 
připravily naše členky. Sešlo se mnoho druhů sladkostí. Současně jsme prohlédli 
zajímavé ruční práce dvou našich členek. 
 Pro zájemce zveřejňujeme recept na velmi dobré ořechové rohlíčky.
Ořechové rohlíčky:  19 dkg mletých ořechů

6 dkg strouhanky
25 dkg mletého cukru
1 vejce
1 bílek

Vypracujeme těsto, vykrájíme rohlíčky a zvolna pečeme na pečícím papíru. Natře-
me meruňkovou marmeládou, nastříkáme krém a po ztuhnutí máčíme v čokoládě.

 V měsíci lednu jsme přivítali nový rok hudbou. K tanci, poslechu a zpěvu 
nám zahrála paní Lenka Machová. Od počátku roku také 5 našich členek pravi-
delně navštěvuje mateřskou školu a čte dětem pohádky před spaním.
 V měsíci únoru jsme zhodnotili naši činnost za uplynulý rok, seznámili jsme 
se s příjmy a výdaji a projednali plán činnosti pro letošní rok. Kromě jiného by-
chom rádi uskutečnili ve spolupráci s obcí dva autobusové zájezdy.
 Jsme potěšeni, že od nového roku se naše řady rozšířily o 4 nové členy 
a v současné době má naše organizace 47 členů.

Olga Mrkvicová      
Senioři České republiky

Senioři České republiky
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Vážení přátelé cestovatelé,
v dnešním tipu na výlet se vydáme na krátkou návštěvu Beskyd. Když se řekne 
Beskydy, každý si asi vybaví především Pustevny, Radhošť, Valašské muzeum 
v přírodě v Rožnově pod Radhoštěm nebo před pěti lety vyhořelý historický 
objekt architekta Dušana Jurkoviče Libušín. 
 My ale tentokrát zamíříme víc na východ až do obce, kterou jako první na 
našem území protéká řeka Olše a kde v České republice vychází každý den slun-
ce nejdříve. Až úplně na nejvýchodněji položený bod České republiky, který 
se nachází u historicky bohaté obce Bukovec. Najdeme jej skrytý v hustém smr-
kovém lese na břehu potoka Olecky. Vydáme se k němu z parkoviště procházkou 
po naučné stezce Přírodní rezervace Bukovec a Nejvýchodnější bod ČR. Pilina-
mi vysypaná naučná stezka nás na sedmi zastaveních seznámí s místní faunou 
a florou, životem původních obyvatel hor a mnoha dalšími zajímavostmi. Vede 
chráněnou přírodní rezervací Bukovec s rašelinovými loukami, na nichž se vy-
skytují vzácné druhy rostlin a mechorostů.
 Poté se vydáme k Trojmezí ČR, SK a PL. Místo, kde se stýkají hranice tří 
států – České republiky, Slovenska a Polska, označují tři asi dva metry vysoké 
leštěné žulové jehlany se státními znaky jednotlivých zemí. Z parkoviště na pol-
ské straně nejprve půjdeme po červené a zelené turistické značce kolem kostelí-
ku Matky Boží Frýdecké v Jaworzynce, poté na rozcestí Jaworzynka – Lupienie 
odbočíme na žlutou turistickou značku. Ta nás přes obec Hrčava, která je někdy 
mylně uváděna jako nejvýchodnější bod naší republiky, dovede k Trojmezí ČR, 
PL a SK. V obci se nachází také mnoho zajímavostí, například malé muzeum, 
Lurdská jeskyně s pramenem nebo dřevěný kostelík sv. Cyrila a Metoděje z roku 
1936. Pamětní deska umístěná na zdi roubené Masarykovy škola připomíná ná-
vštěvu tehdejšího prezidenta Václava Havla. Můžete rovněž navštívit místo, na 
kterém byl zastřelen poslední vlk v Beskydech.
 Přeji Vám šťastnou cestu, krásné počasí, mnoho cestovatelských zážitků a tě-
ším se na další setkání s Vámi v rubrice Tip na výlet.

Luboš Pospíšil
místostarosta obce

Tip na výlet

Ochutnávka vánočního cukroví

Výstavka ručních prací
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Několik událostí z historie obce a okolí

 Pro zajímavost zde uvádíme několik událostí z třicátých let 19. století, jak je 
ze zápisů Ederovy „Kroniky Židlochovického panství“ zaznamenal první kroni-
kář naší obce, p. Jan Soukal.

•	 Roku	 1831	 postihla	Moravu	 zlá	 a	 obávaná	nemoc	 -	 asiatská	 cholera.	 I	 naše	
ves Žabčice byla zachvácena touto hroznou chorobou. Obec měla v té době 492 
obyvatel a 53 popisných čísel. Zemřelo šest mužů a čtyři ženy. Vrchnostenský 
lékař ze Židlochovic Šeb. Kolman i lékaři pohořelští nestačili při největší oběta-
vosti na celé panství, a proto byli na pomoc povoláni Dr. Wreha a Dr. Romeo 
Seligmann z Vídně. V Židlochovické farnosti zasloužil se kaplan Czeschka, který 
v Unkovicích, Žabčicích a Přísnoticích sám zaopatřil 200 nemocných svátostmi 
umírajících. Ve svých pamětech pak připomínal žabčického „obročního“ (výběr-
čí poplatků) Pavla Vesta, který chudobným pomáhal, seč mu jeho síly stačily. 
Obec Unkovická musela tehdy rozšířit svůj hřbitov přikoupením sousední za-
hrady, neboť tam byli pochováváni mrtví i z Přísnotic a Žabčic. Tyto obce svoje 
hřbitovy ještě v té době neměly.

•	 V	 té	době	 žabčičtí	 hodně	 chodili	 pro	 vodu	do	Unkovic,	 kde	 v	 olšovém	hájku	
u cesty do Hrušovan byla studánka s vodou uznanou za léčivou. Studánka byla 
ještě za Ditrichsteinů vyzděná kamenem, protože se z ní brala voda pro kněžnu 
na zámek do Židlochovic.

•	 17.	srpna	roku	1836	projížděl	naší	obcí	císař	Ferdinand	lidem	zvaný	Dobrotivý	
i s chotí, císařovnou Annou, a s četným doprovodem. Přijížděli od Pohořelic, kde 
se konalo za nepřehledného množství lidu slavnostní uvítání. Zde také výprava 
přepřáhla čerstvé dvorní koně a jelo se do Židlochovic do zámku, kde byli účast-
níci	přes	poledne.	Vznešení	hosté	jeli	tehdy	do	Prahy	na	Ferdinandovu	koruno-
vaci za českého krále.

•	 Železnice	zvaná	Severní	dráha	císaře	Ferdinanda	byla	dostavěna	v	roce	1839.	
První	vlak	po	ní	projel	v	tomto	roce	7.	června,	byl	plný	vybraného	osazenstva.	
Na zpáteční cestě z Brna do Vídně se dva vlaky srazily na nádraží ve Vranovi-
cích. Několik vozů bylo rozbito, mnoho osob zraněno.

 Ze starých záznamů sestavila
 Ing. Stanislava Žižlavská

Nejvýchodnější bod ČR
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Na tomto místě jsme se Vás snažili seznámit s historií obce 
prostřednictvím žabčické kroniky, která byla vedena od 
roku 1924 tehdejším kronikářem panem Soukalem. Jelikož 
pro vysoké stáří 83 roků nemohl tuto funkci nadále zastá-
vat, zprostila ho rada MNV dnem 30.6.1961 vedení obecní 
kroniky. Vedením kroniky byl pověřen ředitel školy Zdeněk 
Koníček.

1987
 Od 9. do 16. ledna nastala vlivem počasí zásobovací kalamita. Napadlo asi 
25 cm sněhu a čerstvý vítr tvořil četné závěje. Teploty klesly pod -10⁰ C. Nej-
studenější den v roce byl 13. leden, kdy bylo naměřeno -24,4⁰ C. I březen byl 
velice chladný, na jeho konci potrápily obyvatele opět silné studené větry. Byl 
to nejchladnější měsíc století. Koncem června se naopak krátkodobě oteplilo až 
k vedrům, ale i tento měsíc byl v průměru velmi chladný a deštivý, spadlo 113 
mm srážek. Vlna veder udeřila i v půli července. Občasné deště a přeháňky zdr-
žely žně, které byly dokončeny až 21. 8. Naproti tomu Vánoce a zbytek roku byly 
mimořádně teplé, naposledy takové pamatujeme před 40 lety. Celkově byl rok 
1987 chladnější a bohatý na srážky. Průměr ročních teplot se pohyboval okolo 
8,93⁰ C, napršelo 549,9 mm.
 Výrobní a provozní praxe ve Školním zemědělském podniku se zúčastnilo 
60 studentů, praktických cvičení 2 640 osob a zpracováno bylo 69 diplomových 
prací. Exkurzi vykonalo 440 osob, z toho 174 zahraničních. V podniku bylo 
řešeno 24 výzkumných úkolů. Byla dokončena plynofikace drůbežího střediska 
Kotlůvek, v areálu ŠZP je rozestavěno sociální zařízení, sauna a váha. Zahájena 
byla stavba dílen v Přísnoticích, modernizován kravín v Unkovicích. Celkový 
počet pracovníků ve fyzických osobách činil 313 osob, z toho 145 žen. Průměr-
ná měsíční mzda byla 2 932 Kčs. Závodní jídelna uvařila celkem 27 724 porcí 
hlavních jídel. Došlo k podstatnému zvýšení kvality a chutné úpravě podáva-
ných jídel. 
 V ovocnářsko-vinařské produkci se dovršilo negativní působení posledních 
tří zim - 7 ha těžce poškozených vinic mrazy vyklučeno. Bylo vyrobeno 8 831 l 

Z historie obce vína. Dodávka mléka nebyla splněna, obdobně tak se nesplnil plán narození te-
lat. Úspěšnější byl chov drůbeže, zejména v líhnutí kuřat překročena produk-
ce i zisk. Stavy hospodářských zvířat: skot 1 460 ks, z toho dojnic 465, drůbež 
67 381, koně 9 ks. Hospodářské výsledky velmi příznivé, zisk byl oproti plánu 
překročen o více jak 2,5 milionu Kčs. 
 Bohatá byla činnost v oblasti rekreace a kultury. Na rekreace vydáno 18 po u- 
kazů, 8 zaměstnancům umožněn 10denní pobyt v Bulharsku. Byly uspořádány 
zájezdy na Šumavu, Vysočinu, za nákupem a zájezd důchodců. Do Brna byl ně-
kolikrát organizován zájezd do divadel, kin, na lední revue, estrádu, do cirkusu. 
Velmi úspěšný byl ples pracujících, oslava MDŽ, dožínky. Oblíbené jsou zájezdy 
do krytého bazénu v Blučině. 
 V rámci akce „Z“ povolena stavba ZŠ Žabčice. Práce zdržovány deštivým 
počasím i nárazovým nedostatkem cementu. Bylo zde odpracováno 390 brigád-
nických hodin. Na jaře 1987 se započalo s úpravou dvora MNV a opravou soci-
álního zařízení, která ale nebyla dokončena. Dále zajištěna úprava chodníku na 
nový hřbitov, oprava fasády sokolovny, oprava a údržba předškolních zařízení. 
Občané odpracovali 2 458 brigádnických hodin, organizace NF se podílely 885 
hodinami. 17. 7. 1987 proběhla kolaudace smuteční síně. Objekt však nemohl 
být předán k užívání, neboť chyběly finance na zakoupení reprodukčního zaří-
zení a nábytku. 
 V roce 1987 vede místní organizaci SSM stále jeho dlouholetý předseda 
s. Doupovec. Zároveň je také poslancem MNV, hospodářem v oddílu kopané 
a opravuje si rodinný dům. Je tedy patrné, že se bohatší činnosti pro SSM ne-
může věnovat. Několikrát se této funkce chtěl vzdát, ale v obci se za něj nenašla 
náhrada! ZO čítá 28 členů. Organizace se zapojila do všech akcí pořádaných 
v obci. Uspořádána oslava MDŽ, dva klubové večery, diskotéka. Brigádnicky ZO 
odpracovala 300 hodin. 
 Oddílů pionýrské organizace pracovalo 6. Scházely se 1x v týdnu. Organizo-
váno 35 jisker a 60 pionýrů. Pionýři plní „Zápisník plamenů“ a „Zápisník cest“. 
Hrají rozmanité hry. PO vypomáhala při úklidu parku a sokolovny, klubovny 
SSM a prostoru za MNV. V létě uspořádali branné hry a táboráky. 
 Členové ZO Svazu požární ochrany provedli v měsíci březnu preventivní 
kontroly ve 220 objektech a 2 provozovnách. V roce 1987 nedošlo v obci k žád-
nému požáru. Zásluhou dorostenců byla provedena oprava a nátěr střechy po-
žární zbrojnice. Při údržbě požární techniky a vodních zdrojů odpracovali čle-
nové 110 hodin.
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 Červený kříž měl 206 členů a ustanoveno bylo 7 zdravotnických hlídek. Bylo 
ošetřeno 27 úrazů. Uspořádali kurz dobrovolných sester. V místním kině byly 
promítnuty filmy s lékařskou tématikou. 
 ZO Český svaz žen má 89 členek. Uspořádala kurz studené kuchyně, burzu 
dětského oblečení, besedu nad knihou, zájezd do divadla, rekreační zájezd do 
Piešťan. Získali novou dárkyni krve. 
 TJ Sokol je s počtem 357 členů největší organizací v obci. Cvičitelů včetně 
oddílu odbíjené žactva působí 14. Aktivně cvičilo 9 oddílů. Uspořádán maš-
karní ples, jarní neděle v přírodě, výlet předškolního žactva, brigáda na úklid 
okolí sokolovny, účast v prvomájovém průvodu, závody nejmladšího žactva, 
okresní lehkoatletické závody, turnaj ve vybíjené, vánoční besídka, vánoční tur-
naj ve volejbale. Z výboru odešel po 47 letech z velmi závažných zdravotních 
důvodů dlouholetý funkcionář Ota Čermák, který odpracoval tisíce hodin při 
přípravě hřiště, údržbě kabin, přípravě tanečních zábav a jiného. Fotbalisté se-
hráli 24 mi strovských utkání a skončili na 13. místě v tabulce. Dorost sehrál 22 
mistrovských utkání a obsadil 3. místo. Starší žáci sehráli 29 zápasů, mladší žáci 
4 zápasy a mistrovskou soutěž vyhráli.   
 Zahrádkáři mají 95 členů. Na 21. výstavě vín se sešlo 568 vzorků, ze Žabčic 
194. V září byla uspořádána výstava ovoce, zeleniny a kaktusů, kterou navštívilo 
300 lidí. 
 Myslivci pracovali převážně na vylepšení svého zařízení. Upravili odchovnu 
pro bažanty, vystavili nový posed a umělou noru. Myslivci odpracovali celkem 
1 138 brigádnických hodin. Do výkupní organizace Interlov dodali 490 kg zvě-
řiny.
 Tanečních zábav bylo uspořádáno 6. V dubnu v předvečer osvobození pro-
běhl lampionový průvod. V listopadu se uskutečnila oslava 70. výročí VŘSR, 
kterou navštívilo 300 občanů. Kino promítlo 170 představení, které zhlédlo 
5 359 návštěvníků. V místní knihovně si čtenáři vypůjčili 3 836 knih.  
 Jesle měly jen 19 dětí, pokles porodnosti se projevil i zde. Byly natřeny vcho-
dové dveře a pracovnice samy natřely rovněž plot kolem zahrady. Zdravotní stav 
dětí a hygienické poměry sleduje MUDr. Růžičková z polikliniky v Židlochovi-
cích. Do jeslí dojíždí 1x týdně. 
 Počet obyvatel je 1 416. Z devíti uzavřených sňatků byly tři opakovány v kos-
tele. Narodilo se 16 dětí, z toho 10 děvčat. V domovech důchodců žijí naši čtyři 
občané. Zemřelo 20 lidí, z toho 11 mužů. 

 23. října po půlnoci havarovalo na Koněvově ulici v Brně služební auto pře-
vážející ředitele ŠZP Ing. Karla Špíška. Těžkým zraněním podlehl 2. listopadu. 
V nově otevřené smuteční síni mu ŠZP společně s rektorátem VŠZ uspořáda-
li důstojné rozloučení, kterého se zúčastnilo několik stovek spolupracovníků, 
místních občanů a přátel. Ing. Karel Špíšek byl ředitelem místního školního 
podniku od roku 1979, předtím působil jako předseda sloučeného JZD Přísno-
tice-Žabčice.  

z obecní kroniky vybral
Mgr. Vladimír Šmerda

starosta obce Žabčice



- 50 -

OBSAH VYDÁNÍ

Barevné fotografie na str. 2:
•	 Z	divadelního	představení	Rošáda	
•	 Posezení	u	cimbálu
•	 Půlnoční	překvapení	na	hasičském	plese	2019
•	 Malí	tanečníci	z	hasičského	plesu	2019
 
Barevné fotografie na str. 51:
•	 Budova	Obce	Žabčice	U	Rybníka	39
•	 Šampion	speciální	výstavy	a	výstavy	MORAVIA,	brněnský	voláč	modrý	bělouš
•	 Tříkrálová	sbírka	2019
•	 Vizualizace	zdravotního	střediska

Slovo starosty . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .    1
Slovo starosty - pokračování  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .     3
Divadlo v roce 2019 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .    7
Informace obce pomocí SMS . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  10
Objednávky církevního obřadu – pohřbu – POZOR ZMĚNA . . . . . . . . . .   10
My tři králové jdeme k vám, štěstí, zdraví vinšujem vám . . . . . . . . . .   11
Ze života Mateřské školy Žabčice . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  12
Ze života Základní školy Žabčice . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .   13
Základní škola Židlochovice . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  18
Mužácký sbor Šatavan . . . . . . . . . . . . . . . . .  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .   20
Klub přátel vody . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .   22
ZO ČSCH . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  24
ZO ČZS . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  26
Hasiči  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .   28
Sokol Žabčice . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  32
Oddíl atletiky Přísnotice . . . . . . . . . . . . . . . .  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .   35
Myslivecké sdružení Žabčice-Unkovice . . .  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .   39
Senioři České republiky . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  41
Tip na výlet  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .   43
Několik událostí z historie obce a okolí . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .   45
Z historie obce – rok 1987  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .   46



Zpravodaj Občasník vydává Obec Žabčice, Kopeček 4, 664 63 Žabčice, IČ 00282936. 
Za formální a obsahovou stránku odpovídá Redakční rada Občasníku ve složení:

předseda - Ivana Pospíšilová, členové - Jana Nejedlíková, Vojtěch Dirda,
Leona Malčíková a Olga Mrkvicová.

Náměty, připomínky a ohlasy posílejte na e-mail: obcasnikzabcice@seznam.cz.
RrO si vyhrazuje právo na jazykovou a stylistickou úpravu zaslaných materiálů.

Názory vyjádřené v jednotlivých článcích se nemusí shodovat s názorem RrO.
Zařazené příspěvky se nehonorují, na zveřejnění příspěvků nevzniká právní nárok.

Vychází v souladu se Statutem zpravodaje „Občasník“,
v měsících březen (uzávěrka 28. února) a říjen (uzávěrka 30. září), k dispozici také

v elektronické podobě na www.zabcice.cz a na FB profilu obce Žabčice.
Náklad 700 výtisků. Občanům Žabčic distribuován do domácností zdarma.


